
 شهریور ۱4۰۱، شورای عالی انقلاب فرهنگی مصوبه 
جدیدی را در زمینه »انتقال دانشجویان شاغل به 

ج از کشور به دانشگاه های داخلی«  تحصیل در خار
ابلاغ کرد. چه عواملی باعث شد که شورا به این 

مسأله ورود کند؟ 
در ســـال های گذشـــته برخـــی از دانشـــجویان ایرانـــی کـــه در 
دانشـــگاه های خـــارج از کشـــور تحصیـــل می کردند، درخواســـت 
انتقالی به دانشـــگاه های داخل را داشـــتند. علت این درخواست 
به مســـائل مالـــی، خانوادگـــی و … باز می گشـــت. اما به واســـطه 
نواقصـــی کـــه در قوانین وجود داشـــت، پذیرش این دانشـــجویان 
با مشـــکلاتی روبه رو شـــد و با اعتراض دانشـــجویان داخل و خارج 
همـــراه گردیـــد. دانشـــجویان داخلی معتقـــد بودند کـــه برخی با 
سوءاســـتفاده از ضعـــف قوانین موجـــود، آزمون سراســـری را دور 
می زننـــد و پذیـــرش آنهـــا مصـــداق بی عدالتی در آموزش اســـت. 
در مقابـــل بـــرای دانشـــجویان ایرانی کـــه درخواســـت انتقالی به 
دانشـــگاه های داخلی را داشـــتند، چاره ای جز بازگشـــت به کشور 
باقـــی نمانده بـــود. مســـئولان بـــرای اصـــلاح نحوه پذیـــرش این 
دانشـــجویان، طی چند ســـال پی در پی، قوانیـــن مختلفی را ابلاغ 
کردنـــد. امـــا در عمل بـــاز هم بخشـــی از مشـــکلات باقـــی ماند. 
سرانجام شورای عالی انقلاب فرهنگی با همکاری وزارت بهداشت 

توانســـت مصوبه فـــوق را تهیه و ابـــلاغ کند.
 

 در این مصوبه چه سازوکاری برای انتقال 
دانشجویان ایرانی اندیشیده شده است؟ این 

ح چه مزایایی به دنبال خواهد داشت؟ طر
یکـــی از مواردی کـــه در تهیه ایـــن مصوبه مورد توجه قـــرار گرفت، 
ارائـــه راه  حلی عادلانـــه بود. در آزمون سراســـری، از بیـــن ۵۰۰ هزار 
داوطلب رشـــته تجربی، فقط 1۰ هـــزار نفر )دو درصـــد داوطلبان( 
در رشـــته پزشـــکی قبـــول می شـــوند. در ایـــن مصوبه نیـــز همین 
نســـبت ملاک عمل قرار گرفت. توضیح بیشـــتر اینکه بر اســـاس 
این مصوبـــه دانشـــجویانی می توانند در آزمـــون ارزیابی صلاحیت 
علمـــی شـــرکت کنند، کـــه حداقل ۷2 واحد درســـی را در رشـــته 
پزشـــکی گذرانـــده باشـــند. دانشـــجویانی کـــه بتواننـــد 6۰ درصد 
حد نصـــاب قبولـــی را در آزمون کســـب کنند، امـــکان تحصیل در 
مقاطع دکترای عمومی یا کارشناســـی پزشـــکی را خواهند داشت. 
فقط دو درصد از تعداد کل شـــرکت کننـــدگان در آزمون، وارد دوره 
پزشـــکی عمومی می شوند. بقیه دانشـــجویان می توانند بر حسب 
ظرفیت دانشـــگاه های علوم پزشـــکی، در رشـــته های کارشناسی 

ادامه تحصیـــل بدهند.
این طـــرح از یک طـــرف مانعـــی بـــرای دور زدن آزمون سراســـری 
خواهـــد بـــود و از طرف دیگـــر از ورود دانشـــجویان بـــا بنیه علمی 
ضعیف به رشته پزشـــکی جلوگیری می کند. به علاوه دانشجویان 
ایرانی را که درخواســـت انتقالی به داخل کشور دارند از سردرگمی 

خـــارج می کند.
 

 یکی دیگر از مصوباتی که با پیگیری شورای عالی 
ح افزایش  انقلاب فرهنگی به ثمر رسید، طر

ظرفیت پزشکی و دندانپزشکی است. مطالعات 
ح بر عهده چه نهادی بود؟ آیا از  اجرایی این طر

نظرات کارشناسی وزارت بهداشت نیز کمکی 
گرفته شد؟ 

با اطمینان می توان گفت که بدون مشـــارکت کارشناســـان وزارت 
بهداشـــت روند تهیه این مصوبه با مشـــکل روبه رو می شد. چرا که 
در مراحل مختلـــف، اطلاعات پایگاه داده وزارت بهداشـــت نقش 
مهمی در ایجاد تصویری روشـــن از وضعیت پزشـــکان کشـــور ایفا 

کار را به کاردان سپردیم
گفت وگوی دبیر ستاد علم و فناوری شورای عالی انقلاب فرهنگی در زمینه افزایش ظرفیت آموزش پزشکی با »ایران«

ح از یک  این طر
طرف مانعی برای 

دور زدن آزمون 
سراسری خواهد 

بود و از طرف دیگر 
از ورود دانشجویان 

با بنیه علمی 
ضعیف به رشته 

پزشکی جلوگیری 
می کند. به علاوه 

دانشجویان ایرانی 
را که درخواست 

انتقالی به داخل 
کشور دارند از 

ج  سردرگمی خار
می کند

اســـفندماه ۱4۰۱، دکتـــر برزویـــی پس از ۱۵ ماه فعالیت در ســـمت معاونت خط مشـــی گذاری ســـتاد علـــم و فناوری شـــورای عالی 
انقـــلاب فرهنگی، به عنوان دبیر این ســـتاد منصوب شـــد. در ماه هـــای اخیر دکتر برزویی بـــا ایجاد تغییراتی، به دنبال پویا ســـازی 
ایـــن ســـتاد بوده اســـت. مصاحبه حاضر، به ســـابقه اجرایـــی و برنامه هـــای این مجموعه در جهت حل مشـــکلات نظام ســـلامت 

کشـــور پرداخته است.

گفت وگو

می کرد. من بارها از این وزارتخانه به واســـطه همـــکاری که در این 
زمینه با شـــورا داشته تشکر کرده ام. کارشناسان وزارت بهداشت در 
جلســـات شـــورای عالی انقلاب فرهنگی حضور پررنگی داشته اند 
و در تدویـــن جزئیات ایـــن مصوبه همواره نظرات آنـــان مورد توجه 
قرار گرفته اســـت. به عنوان مثال میزان افزایش ســـالانه ظرفیت 
پزشـــکی یکـــی از توافقات مهـــم شـــورا و وزارت بهداشـــت بود. ما 
در شـــورا ضریـــب بالاتـــری را پیشـــنهاد داده بودیم اما بـــا توجه به 
امکانات آموزشـــی-رفاهی و ظرفیـــت هیأت علمی دانشـــگاه های 

علوم پزشـــکی، افزایش 2۰ درصدی به تصویب رســـید.

 علاوه بر کمبود پزشک و دندانپزشک عمومی در 
کشور، دسترسی مردم به پزشکان متخصص نیز 

بسیار پایین است. در این زمینه آیا برنامه ای در 
دست اجرا است؟ 

بله، متأسفانه وضعیت دسترســـی به پزشک متخصص بحرانی تر 
از دسترســـی بـــه پزشـــک عمومی اســـت. بـــه عنوان مثـــال طبق 
آخرین آمارهای ســـازمان نظام پزشـــکی، 2۸6 شهرســـتان کشور، 
جـــراح مغز و اعصـــاب ندارند. به عـــلاوه از حدود 4۵۰ شهرســـتان 
کشـــور، فقـــط 2۸ شهرســـتان »جراح مغـــز و اعصـــاب زن« دارند. 
مثالی دیگر از کمبود متخصص در کشـــور، تعداد متخصصان زنان 
و زایمان اســـت. 91 شهرستان کشور از داشـــتن متخصص زنان و 
زایمان، محروم هســـتند. در کنـــار اینها کمبـــود تخصص هایی از 
جمله بیهوشـــی و ارتوپدی در بسیاری از شـــهرهای کشور، مردم را 

دچار مشـــکل کرده است.
طبـــق توافقی که با وزارت بهداشـــت شـــده، شـــورای عالی منتظر 
ارائـــه یـــک پیش نویـــس در زمینـــه افزایـــش ظرفیـــت پزشـــکان 
متخصـــص از ســـوی ایـــن وزارتخانـــه اســـت. کارشناســـان وزارت 
بهداشـــت تاکنون همکاری خوبی در این زمینه داشته اند و انتظار 
می رود با ارائه ســـریع تر طرح افزایش ظرفیت پزشکان متخصص، 
شـــرایطی فراهم شـــود که نیاز کشور به این پزشـــکان در سال های 

آینده تأمین شـــود.

  روی کار آمدن دولت سیزدهم و ریاست آیت الله 
رئیسی در شورای عالی انقلاب فرهنگی، چه 

ح افزایش ظرفیت  تأثیری در روند تصویب طر
پزشکی و دندانپزشکی داشت؟

 طـــی 1۵ تا 2۰ ســـال اخیـــر، دولت ســـیزدهم یکـــی از دولت هایی 
بوده که تاکنون بیشـــتر جلســـات شـــورای عالی انقلاب فرهنگی 
را منظم برگزار کرده اســـت. بـــه عبارت دیگر فقـــط در مواردی که 
دکتر رئیســـی در ســـفرهای خارجی به ســـر می برده اند، جلســـات 
لغو شـــده اســـت. علاوه بر این، جلســـات »شـــورای معیـــن« این 
شـــورا نیز هر هفته تشـــکیل می شـــود. این جلســـات بســـیار پربار 
هســـتند و به طور معمـــول 4 تا ۵ ســـاعت بحث کارشناســـی را به 
دنبـــال دارنـــد. از طرفی جلســـات »ســـتاد راهبری اجرای نقشـــه 
جامع علمی کشـــور« نیـــز هر هفته یا هـــر 14 روز برگزار می شـــود. 
شـــاید بتوان گفت این اولین مرتبه اســـت که جلســـات شـــورای 
عالـــی و کمیته هـــای مختلف آن، بـــا این جدیت دنبال می شـــود. 
این تغییـــرات، حاصل باور جـــدی آقای رئیس جمهـــور به کارکرد 
این شـــورا اســـت. چرا کـــه رهبری معظـــم انقلاب نیـــز تأکیدهای 
فراوانی بر شـــورای عالی انقـــلاب فرهنگی به عنـــوان »قرارگاه علم 
و فناوری کشـــور« داشـــته اند. ایشـــان انتظـــار بالایی از این شـــورا 
دارنـــد و به همین واســـطه آیت الله رئیســـی نیز به طـــور منظم در 
جلسات شـــرکت کرده و پیگیر برگزاری جلســـات شورای معین و 

دیگر کمیته ها هســـتند.
 

 برنامه شما جهت صیانت از این دستاوردهای 
تحولی تا اجرای کامل در ستاد علم و فناوری چه 

خواهد بود؟ 
در ســـال 14۰2، شـــورای عالـــی انقـــلاب فرهنگـــی قصـــد دارد، در 
موضوعات مختلف »میـــز کارهای تخصصی« را فعـــال کند. هدف 
از ایجـــاد ایـــن میـــز کارها، تقویـــت پشـــتوانه کارشناســـی طرح ها 
و برنامه هـــا در این شـــورا اســـت. در حـــال حاضـــر پیش آمدهای 
مختلفی در جهان در حال وقوع اســـت که بایستی برای همراهی 
و اســـتفاده از آن هـــا، ســـندهای جامعی وجود داشـــته باشـــد. به 
عنوان مثال مســـأله هوش مصنوعی یا آمایش ســـرزمینی آموزش 
عالـــی از جملـــه ایـــن مـــوارد هســـتند. اعضـــای ایـــن میزکارها را 
متخصصان هر موضوع تشـــکیل می دهند. حاصل گفت و گوهای 
این متخصصـــان، در قالب طرح هایی به جلســـات شـــورای عالی 

ارائـــه خواهد شـــد تا در آن مـــورد تصمیم گیـــری گردد.
راه انـــدازی »میز کار تحول نظام آموزش پزشـــکی« و »میز کار تحول 
ســـلامت«، دو اقدام اصلی شـــورا در حوزه سلامت است. در قالب 
ایـــن میزکارها با همـــکاری وزارت بهداشـــت و مشـــارکت نخبگان 
صاحب نظر، مســـائلی از جملـــه جزئیات اجـــرای مصوبه افزایش 
ظرفیت پزشکی، دندانپزشکی و پزشکان متخصص و سایر مسائل 

مرتبط حوزه ســـلامت در دســـتور کار خواهد بود.
 

ح  در پایان اگر نکته ای باقی مانده است، مطر
بفرمایید.

یک مســـأله مهم که شـــورای عالی انقلاب فرهنگی همـــواره آن را 
دنبال می کند، اجرای کامل و درســـت مصوبات این شـــورا اســـت. 
به عنـــوان مثـــال در مـــورد مصوبـــات افزایش ظرفیت پزشـــکی و 
دندانپزشـــکی، این شـــورا طی نامه نگاری های پی درپی با سازمان 
برنامه و بودجه و وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، پیگیر 
تخصیص بودجه لازم برای تأمین امکانات آموزشـــی و رفاهی شد. 
عـــلاوه بر این ســـالانه با بررســـی گزارش های وزارت بهداشـــت در 
زمینـــه افزایش ظرفیت ها، بـــر اجرای کامل ایـــن مصوبات نظارت 
می شـــود. چرا که تداوم این مصوبات بســـتگی به وضعیت کشـــور 
طی این ســـال ها دارد. بایســـتی از هم اکنون شـــرایط را به گونه ای 
فراهم کرد که پنج ســـال ابتدایـــی اجرای این مصوبـــات، حداکثر 

دســـتاوردها را برای نظام ســـلامت به دنبال داشته باشد.
انتظاری که از صدا وســـیما و رســـانه های مختلف وجـــود دارد این 
اســـت که بیـــش از پیـــش اهمیـــت این طرح هـــا را بـــرای جامعه 
روشـــن کنند. اجـــرای این طرح هـــا بدون همراهی مـــردم ممکن 
نخواهد شـــد. چرا کـــه ایجاد خواســـت عمومی بـــرای تحقق این 

تحـــولات، ضمانت اجرایی آنها اســـت.
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